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INFORMACE OBECNÍHO ÚŘADU 

 

Hlášení závad: tel.: 315 765 056,  e-mail: poruchy@nova-ves.cz 

Městská policie Veltrusy: tel.: 777 919 156, 777 919 157 

Servis přípojek - kanalizace: spol. AQ – tel. 416 831 304 (p. Nováková),  víkendy - 

tel. 724 719 298, 776 001 806 

Připomínky, nápady pro zlepšení fungování obce: info@nova-ves.cz 

 

Periodický tisk územního samosprávního celku. 

Vydává:  Obecní úřad Nová Ves, Nová Ves 154, 277 52,  IČ: 00237132, pro své části: 

Miřejovice, Nová Ves, Nové Ouholice, Staré Ouholice a Vepřek.  

Vychází 12 × ročně. Distribuce zdarma. 

Je registrován Ministerstvem kultury ČR pod číslem E 10295. 

Číslo 6/2023 vydáno 24. 6. 2023 v Nové Vsi v nákladu 555 ks. 

Zasílání příspěvků do zpravodaje: zpravodaj@nova-ves.cz. 

Redakce (informační výbor obce):                                                                                        

Ing. Bohdana Tobiášková, Jiří Faix, Mgr. Jiří Karas. 

Fotografie na titulní straně: Jiří Faix 

Za správnost a věcnost údajů uvedených v příspěvcích odpovídají jejich autoři.  

Názory obsažené v příspěvcích nemusí vyjadřovat stanovisko redakce nebo 

zastupitelstva obce. 

 

Uzávěrka dalšího vydání Novoveského zpravodaje je 15. července 2023. 

mailto:poruchy@nova-ves.cz
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 zastupitelstvo, hospodaření obce, aktuality ze stavby i obce, Munipolis, 

 kroužky pro děti, vítání občánků, příspěvky na školy v přírodě, 

 spolkové aktuality – Spolek seniorů, TJ Sokol, 

 reportáže z kulturních a sportovních akcí v obci, pozvánky na připravované 

akce, 

 letní prevence, připomínáme si…  a další… 
 

 
 

Vybíráme z kronik: Vyprávěnky Josefa Moláčka z r. 1955   

Obec naše oplývá hojnými ovocnými sady a v podzimu v těch časech bývalo velmi živo 

v sušírnách ovoce, kterých zde bylo 10 – 12, kde dnes po nich není ani památky. Tolikéž   

i hojno kotlů na vaření povidel nyní však pokleslo jak sušení ovoce, tak také vaření 

povidel, poněvač ovoce, pokud ze zbytků sadů nějaké je, se zpracuje v konservárnách.  

Pokud se týkalo produkce řepy, byla tato na výši doby, dříve v devadesátých létech 

minulého století byly v obci u státní silnice tzv. krechty, kam rolníci řepu ze svých polí 

sváželi a potom byla dovážena do cukrovaru buď do Lužce nebo také do Kralup, někteří, 

kdo měli akcie cukrovaru ve Velvarech i tam. Za dovoz cukrovky z krechtů se vzlášť 

platilo.  

Naše obec, jako povědíno, byla obcí výhradně zemědělskou, pěstovalo se většinou obilí, 

ale také i jiné plodiny. Tenkrát se nehnojilo umělými hnojivy, ale více se kompostovalo      

a hnojilo chlévskou mrvou. Ceny za plodiny zemědělské byly velmi nízské, nikterak 

neodpovídali námaze rolníka, ceny za dobytek rovněž také nízské, a stalo se, že rolník     

s 20 ha půdy neměl na tabák.   

Připravila Bohdana Tobiášková, informační výbor (v původním znění, neupraveno) 
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ZASEDÁNÍ ZASTUPITELSTVA OBCE  
Dne 12. června 2023 se sešlo zastupitelstvo obce Nová Ves na svém zasedání v počtu 

všech 9 členů a bylo tak usnášeníschopné. Přítomni byli: L. Jansa, Ing. M. Knížková,             

Ing. A. Titěra, Ing. P. Štorek, Ing. R. Hakrová, Ing. B. Tobiášková, M. Srncová, Ing. arch. 

M. Hujer a M. Exner. 

Zastupitelstvo na svém zasedání mimo jiné: 

 Vzalo na vědomí zprávy o hospodaření obce v březnu a dubnu 2023 a schválilo 

rozpočtové opatření č. 3/2023. 

 Vzalo na vědomí zprávy finančního, kontrolního, kulturního a informačního 

výboru. 

 Projednalo cenové nabídky na dopracování vjezdů v Nových Ouholicích. 

 Projednalo cenové nabídky na projekt rekonstrukce parkoviště                            

za samoobsluhou. 

 Schválilo veřejnoprávní smlouvu s Římskokatolickou farností Kralupy nad 

Vltavou na restaurování soch v kostele na Vepřku. 

 Schválilo dodatek ke Smlouvě o zajišťování a financování dopravní obslužnosti. 

 Schválilo smlouvu se společností EKO-KOM, a.s.  

 Projednalo žádost o dotaci na výsadbu veřejné zeleně podél silnice II/608            

a pověřilo starostu podpisem smlouvy se společností Accon managers                 

& partners, s.r.o. 

 Schválilo směrnici GDPR pro nakládání s osobními údaji. 

 Schválilo možnost konání svatebních obřadů na území obce Nová Ves. 

 Schválilo žádost o dotaci pro MS Diana Nová Ves. 

 Schválilo žádost MŠ Nová Ves na nákup nové myčky na nádobí a zastínění 

pískoviště.  

V diskuzi se projednával aktuální stav prací na stavbě, především situace v Nových 

Ouholicích ohledně vjezdů k domům a možnosti úpravy rychlosti, výsledek 

výběrového řízení na obchod, přeznačení cyklostezky v Nových Ouholicích. 

Zapsala Lucie Tláskalová / Kompletní zápis naleznete na webových stránkách Nové Vsi 

www.nova-ves.cz v záložce Samospráva/zápisy ze zasedání zastupitelstva.  

 

 

http://www.nova-ves.cz/
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   1. 3. 2023 31. 3. 2023 

BÚ Česká spořitelna I 3 099 212,15 Kč 3 560 731,27 Kč 

BÚ Česká spořitelna II 216 172,49 Kč 353 998,49 Kč 

BÚ ČNB                                              17 427 265,60 Kč 16 962 813,89 Kč 

Pokladna 158 881,00 Kč 107 046,00 Kč 

Celkový stav fin. prostředků obce  20 901 531,24 Kč 20 984 589,65 Kč 

   
Pokladna výdaje nad 30 000 Kč 

Mzdy 60 656,00 Kč 17. 3. 2023 

Dotace Spolek seniorů 35 000,00 Kč 20. 3. 2023 

   
BÚ výdaje nad 30 000 Kč 

Sociální pojištění 79 850,00 Kč  2. 3. 2023 

Zdravotní pojištění 37 685,00 Kč  2. 3. 2023 

Plat 34 074,00 Kč  3. 3. 2023 

Mzda 30 720,00 Kč  3. 3. 2023 

Zákonná měsíční odměna (plat) 31 342,00 Kč  3. 3. 2023 

TDI – chodníky 2/23 42 955,00 Kč  6. 3. 2023 

Zákonná měsíční odměna (plat) 53 047,00 Kč  6. 3. 2023 

MŠ Nová Ves – příspěvek na 

provoz 
60 000,00 Kč  6. 3. 2023 

Svoz tříděného odpadu 2/2023 110 480,72 Kč  13. 3. 2023 

Svoz komunálního odpadu 2/2023 48 339,35 Kč 13. 3. 2023 

Dotace TJ Sokol Nová Ves 75 000,00 Kč 16. 3. 2023 

Splátka jistiny úvěru – kanalizace 104 166, 00 Kč 20. 3. 2023 

Dotace Maraton klub Miřejovice 30 000,00 Kč 20. 3. 2023 

Výstavba chodníků podél II/608 485 003,91 Kč 23. 3. 2023 

TDI – Chodníky 3/23 42 955,00 Kč 31. 3. 2023 

Splátka úroků z úvěru - kanalizace 39 097,27 Kč 31. 3. 2023 

 
  Úvěr na projekt Odkanalizování obce Nová Ves 

Sjednaná výše úvěru 25 000 000,00 Kč 

Zbývající jistina ke splacení 18 854 190,00 Kč 
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   1. 4. 2023 30. 4. 2023 

BÚ Česká spořitelna I 3 560 731,27 Kč 2 971 988,69 Kč 

BÚ Česká spořitelna II 353 998,49 Kč 516 145,49 Kč 

BÚ ČNB                                              16 962 813,89 Kč 14 479 538,90 Kč 

Pokladna 107 046,00 Kč 32 196,00 Kč 

Celkový stav fin. prostředků obce  20 984 589,65 Kč 17 999 869,08 Kč 

   
Pokladna výdaje nad 30 000 Kč 

Mzdy 71 659,00 Kč 17. 4. 2023 

   
BÚ výdaje nad 30 000 Kč 

Zákonná měsíční odměna (plat) 53 272,00 Kč  3. 4. 2023 

Sociální pojištění 90 771,00 Kč  3. 4. 2023 

Zálohová daň 32 425,00 Kč  3. 4. 2023 

Zdravotní pojištění 40 516,00 Kč  3. 4. 2023 

Mzda 36 005,00 Kč  3. 4. 2023 

Plat 42 546,00 Kč  3. 4. 2023 

Zákonná měsíční odměna (plat) 31 342,00 Kč  3. 4. 2023 

Čtvrtl. příspěvek na dopr. obslužnost 73 823,00 Kč  4. 4. 2023 

MŠ Nová Ves – příspěvek na provoz 60 000,00 Kč  4. 4. 2023 

Výstavba veřejného osvětlení 177 718,69 Kč 12. 4. 2023 

Svoz tříděného odpadu 3/2023 110 480,72 Kč  14. 4. 2023 

Svoz nebezpečného odpadu 3/2023 77 039,01 Kč 14. 4. 2023 

Svoz komunálního odpadu 3/2023 48 339,35 Kč 14. 4. 2023 

Provoz ČOV SO 30 023,72 Kč 17. 4. 2023 

Plán financování obnovy kanalizace 48 400,00 Kč 17. 4. 2023 

Splátka jistiny úvěru – kanalizace 104 166, 00 Kč 20. 4. 2023 

Chodníky a příslušenství II/608 2 503 827,19 Kč 21. 4. 2023 

Záloha energie 52 700,00 Kč 26. 4. 2023 

Záloha energie 43 100,00 Kč 26. 4. 2023 

Splátka úroků z úvěru - kanalizace 37 631,99 Kč 30. 4. 2023 

   Úvěr na projekt Odkanalizování obce Nová Ves 

Sjednaná výše úvěru 25 000 000,00 Kč 

Zbývající jistina ke splacení 18 750 024,00 Kč 

Připravila R. Hakrová, místostarostka 
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Vjezdy 

Jak jistě víte, minule jsem tu psal o tom, že na 

doporučení právníků dobuduje problematické 

vjezdy v Nových Ouholicích obec na svůj náklad 

a vzniklou škodu bude vymáhat. 

Cenová nabídka na dopracování vjezdů je cca 

2,5 mil. korun, skutečná částka bude 

pravděpodobně o něco nižší, i tak je to ale 

enormní suma. Odsouhlasili jsme tedy jejich 

realizaci na červnovém zasedání zastupitelstva. Pro bylo 8 zastupitelů, 1 se zdržel. 

Považuji to za důležité gesto směrem k občanům. Jsme obyvatelé jedné obce             

a problémy musíme řešit spolu. Na těch vjezdech se to ukázalo. Myslím, že všechno 

zlé je pro něco dobré.  

Chtěl bych všem majitelům problematických vjezdů poděkovat za jejich vstřícnost       

a ochotu podílet se na řešení vzniklé situace. Považuji za velký úspěch, že ze            

14 vjezdů jsme se u 13 dokázali dohodnout a respektovat požadavky a připomínky 

majitelů. U posledního sjezdu zatím probíhají jednání s majiteli, musí se dořešit             

i boční slepá ulička a řešení je tam složitější. 

Nyní tedy probíhají práce na těchto vjezdech a budou dokončeny co nejdříve, doufám 

do konce června. Poté bude ze záležitostí obce chybět už jen vrátit do původního 

stavu parkoviště a další drobnosti. Postupně jsou opravovány také poškozené 

obrubníky a chodníky.  

Jednáme také s krajem o zachování nouzového stání v zatáčce u dráhy v Nových 

Ouholicích - patrně dojde k úpravě svodidla tak, aby se do prostoru dalo zajet, 

konkrétní podobu ladíme s krajem a stavebním úřadem. Dále probíhají poslední 

terénní úpravy kolem chodníků, aby se mohla osít tráva a na podzim proběhnout 

druhá etapa osázení zeleně v Nových Ouholicích. 

Ještě doplním, že vedeme s krajem jednání o tom, zda se budou finančně podílet na 

dobudování vjezdů. Výškový nesoulad vjezdů je totiž přímý důsledek snížení nivelety 

krajské komunikace. Nebýt toho, nemuseli bychom tenhle problém řešit a platit za 

něj 2,5 milionu korun.  

Jen pro připomenutí, podmínkou kraje, který tu rekonstruuje silnici, totiž bylo, že 

stavba chodníků bude jeden společný projekt se silnicí, s jedním stavebním 

povolením, který bude kreslit jedna projekční kancelář.  
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Rybníček 

O problémech s rybníčkem jsem vypisoval v minulém zpravodaji. Jistě jste si všichni 

všimli, že už se na něm práce chválabohu rozběhly.  

Aby to nebylo ale tak jednoduché, tak se občas objeví nový problém. Například 

v prostoru, kde má být vsakovací jáma se nachází zhruba 30 vrb, které tvoří jakousi 

přírodní bariéru a „cloní“ zahrady bytovek od silnice. Hledá se tedy řešení, aby tam 

stromy mohly zůstat, což ale opět znamená změnu v projektu. 

Jsou to sice nepříjemné komplikace, 

ale zkrátka musíme stavbu co 

nejrychleji dodělat a zprovoznit. 

Připomínám, že rybníček je akce 

kraje. Angažujeme se v tom právě 

proto, aby se už nemusel 

prodlužovat termín dokončení           

a komplikací už bylo minimum. 

Děkuji i obyvatelům bytovek, že mají 

trpělivost a snaží se nám s hladkým 

dokončením stavby pomoci. 

Termín dokončení stále platí k 31. 7. 2023 kvůli výše popsanému. 

V případě potřeby přidávám kontakt na stavbu: 

Ing. Radim Poustka – hlavní stavbyvedoucí – tel. 602 323 154 

Michal Benák – stavbyvedoucí – tel. 720 051 582 

STAROSTA DÁLE INFORMUJE… 
Vysokorychlostní trať norským pohledem 

V minulém čísle jsem se rozepsal o navýšení hlukových limitů a lákal vás na setkání - 

dialog se Správou železnic, která má projekt VRT na starost. Setkání proběhlo 

v pondělí 19. 6. 2023 od 18:30 na sále obecního úřadu v Nové Vsi a bylo určeno pro 

nás a obec Ledčice.  

Měl jsem možnost se také pár dní předtím setkat s kolegy z Norska. Konkrétně jsem 

u nás přivítal paní starostku a tajemníka města Vaksdal a také projektovou 

ředitelku Národní správy silnic a železnic (Statens vegvesen & Bane NOR). Ukázal 

jsem jim Vepřek a Novou Ves a sdělil jim naše obavy, které máme z VRT a také 

z možného navýšení přípustných hygienických limitů hluku z dopravních staveb.  

Bylo zajímavé sdílet s nimi jejich zkušenost s přípravou a realizací VRT. Byli celkem 

překvapení z toho, že nám tu chce stát „vecpat“ stavbu, ze které nebudeme mít 

vůbec žádný benefit a bude jen zdrojem hluku a fragmentace krajiny. To by u nich 
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neprošlo, paní ředitelka mi rovnou řekla, že Nové Vsi by se vyhnuli obloukem, 

protože je tady toho už zkrátka moc. Ačkoli jsou v Norsku úplně jiné zeměpisné 

podmínky a nejde ty stavby moc srovnávat, rozhodně by šlo vzít si příklad z přístupu 

státu k občanům i samosprávám. 

  

V Norsku totiž komunikuje stát s obcemi dotčenými významnými dopravními 

stavbami jako se svým partnerem. Cílem je pro ně vždy nalezení nejlepšího řešení pro 

danou obec. Přizvou se proto odborníci, hledá se nejvhodnější trasa atd. Tunely          

v obytném území jsou skoro samozřejmostí.  

Po dlouhodobé komunikaci s dotčenou obcí, kdy je obci ve všech realizovatelných 

ohledech vyhověno, následuje další stupeň příprav. A to komunikace státu, resp. 

vysoce postaveného úředníka v pozici ředitele, odpovědného za takovýto dopravní 

projekt, jednotlivě se všemi dotčenými občany. Díky tomuto celkovému přístupu 

státu jsou zásadní dopravní stavby v Norsku obecně přijímány.  

Velmi zajímavé bylo právě i to, že více dopravních projektů v jedné lokalitě má vždy 

jednoho odpovědného státního koordinátora. Ten dohlíží na synergii a koordinaci 

všech projektů v místě. Nese za ně odpovědnost vůči obci a komunikuje tyto 

projekty s obcí vždy jako celek.  Obce tak nemusí tzv. „běhat od čerta k ďáblu“ jako 

je tomu u nás a nejsou „přehazovány“ mezi jednotlivými projektanty a investory 

staveb. Pozitivní je i koordinovaná realizace protihlukových opatření, kdy není 

možné „utéct“ od řešení hlukové zátěže např. odkázáním na jiného investora              

a s „přehazováním“ odpovědnosti z jednoho na druhého.  

To, že ani od problémů řešení hluku z dopravy v Norsku neutíkají, potvrzuje třeba i to, 

že Norsko si samo stanovilo, že během cca 5 let udělají na celém svém území 

protihluková opatření všude tam, kde by i minimálně byly překročeny hlukové limity. 

A skutečně to dodrželi. To by měl být správný přístup i u nás. Inspirativní byla 

například i informace o jazykovém zákonu v Norsku. Ten ukládá mít zákony                   
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v jednoduchém jazyce a vše s občany komunikovat srozumitelně tak, aby dokumenty 

pochopili i nezasvěcení laici. To by České republice také prospělo. 

Děkuji obci Zdiby a spolku Koridor D8 za zorganizování tohoto milého setkání.  

Řádí nám tu škodná 

Bohužel nám radost z nově vysázené zeleně podél nových chodníků nevydržela moc 

dlouho. Zahradníci tu byli sotva první dva dny a už mi hlásili deset ukradených keřů. 

Minulý víkend někdo ukradl jednu borovici, okrasné trávy a květiny. Narval to do 

tašky, která ale na něj byla asi moc těžká a praskla 

mu, tak hodil květiny do příkopu a utekl. Děkuji 

manželům Prušákovým, že nás na to upozornili       

a květiny a stromky se tak mohly vrátit na původní 

místo. 

Další den už se ale zloděj asi vybavil lepší igelitkou 

a ukradl další stromky a keře. Celkem jich od 

začátku výsadby bylo ukradeno několik desítek. 

Počínání dotyčných absolutně nechápu, ničí snahu ostatních dělat to tu hezčí. Řada 

z Vás si záhonky vzala za své a s láskou nám s nimi pomáhají, za to moc děkuji.  

Proto Vás prosím, pokud jste viděli někoho podezřelého, dejte nám prosím vědět. 

Lidská blbost je holt nekonečná, stejně jako boj s ní, přesto to nikdy nesmíme vzdát. 

Jak to bude s obchodem 

Každý už asi zaregistroval, že jsme se se současnými nájemci samoobsluhy v Nové Vsi 

dohodli na ukončení spolupráce z důvodu dlouhodobé nespokojenosti obyvatel 

s jejich službami. 

Zveřejnili jsme se tedy záměr výpůjčky prostor. Shodli jsme se totiž se zastupiteli, že 

nám jde hlavně o to zajistit kvalitní službu, ne vydělávat na nájemném. Dává to také 

možnost si vybírat. Přihlásili se celkem 4 zájemci, které jsme si všechny osobně 

prověřili. Největší dojem na nás udělala prodejna v Sovínkách u Bezna, kde                     

i o víkendu měli čerstvé pečivo, hezky uklizeno, pěknou zeleninu a ovoce, venku 

květiny, nic nebylo prošlé, měli jasně dané ceny a cenovky, ochotnou a milou 

obsluhu. Jako jediní navíc uvedli kontakt na dodavatele, zajímali se, jaké tu chtějí 

obyvatelé pečivo, lahůdky apod., což na nás také udělalo dojem. Důležité je, aby 

stejnou kvalitu udrželi i u nás. Byli na to i upozorněni, že po negativních zkušenostech, 

které tu máme, budeme důsledně trvat na dodržování podmínek.  

Na konci měsíce proběhne předání prostor a otevření nového obchodu je plánováno 

na druhou polovinu července. 

Lukáš Jansa, starosta 
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KONTROLA A ČIŠTĚNÍ KOMÍNŮ 

Pokud máte zájem o kontrolu a čištění spalinových cest a komínů v termínu                
od 12. do 17. července za zvýhodněné ceny, hlaste se do 10. 7. na obecním úřadě      

na tel. č. 315 765 056 nebo na ou.novaves@centrum.cz. 

 
 

 
 

mailto:ou.novaves@centrum.cz
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Vážení občané, 

spustili jsme v naší obci nově službu MUNIPOLIS / Mobilní 

Rozhlas, díky které vás nyní budeme moci efektivněji 

informovat přímo do vašeho telefonu. Přihlaste se nyní          

k odběru a už nikdy nezmeškáte důležité novinky                    

a upozornění z naší obce. Informace vám budeme podle 

okruhu vašich zájmů posílat e-mailem, přes SMS (do 

běžných i chytrých telefonů) nebo je najdete v aplikaci.         

Služba je pro všechny zdarma!  

 

Co vám přihlášení do MUNIPOLIS přinese? 

 Upozornění na krizové události – výpadky energií, blížící se vichřice, dopravní 

uzavírky, varování před podomními prodejci apod. 

 Novinky a důležitá upozornění z úřadu – poplatky, obecní zpravodaj, digitalizované 

hlášení z amplionů apod. 

 Pozvánky na kulturní a sportovní akce. 

 Možnost vyjádřit svůj názor v online anketách. 

 Mobilní aplikaci samosprávy s užitečnými funkcemi. 

V registračním procesu si můžete sami nastavit, jaké typy informací vás zajímají (např. 

kultura, doprava, majitelé zvířat). Doporučujeme vyplnit vaše telefonní číslo a část 

obce, abychom vás mohli rychle varovat v případě nečekaných událostí (např. havárie 

vody, přívalové deště apod.). Vaše osobní údaje budou  v bezpečí a v souladu s GDPR. 

JAK SE ZAREGISTROVAT? Máme 3 způsoby: 

- Přihlaste se k odběru přes webovou stránku 

https://nova-ves-okr-melnik.munipolis.cz/registrace. 

- Stáhněte si do telefonu mobilní aplikaci MUNIPOLIS / Mobilní 

Rozhlas přímo na App Store nebo Google Play. 

- Registrovat se můžete také osobně přímo na našem úřadu –

registrační formulář byl zveřejněn v minulém zpravodaji. 

PROČ JSME SE ROZHODLI PRO TUTO APLIKACI? 

Snadné zacílení informací (např. přerušení dodávky proudu jen v jedné části obce), 

pohodlné hlášení podnětů od občanů na obec (závady, skládky atd.), pořádání anket = 

zjištění názorů občanů k obecním tématům, listovací zpravodaj v mobilu a další. 

B. Tobiášková, informační výbor

http://onelink.to/zg4u5k
https://nova-ves-okr-melnik.munipolis.cz/registrace
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Členskou schůzku jsme měli osmého června v sále obecního úřadu. Na úvod jsme 

uctili památku Václava Vopálenského, jednoho ze zakládajících členů Spolku. Schůzka 

pokračovala obvyklou agendou. Při rekapitulaci činností za minulé období jsme se 

shodli, že všechny akce, které jsme organizovali nebo jichž jsme se zúčastnili, nám 

přinesly uspokojení nebo poučení, některé oboje. Nejen z jejich hodnoty, ale i pro 

skutečnost, že jsme se opět setkali, mohli spolu pobýt a podiskutovat.  

Smutným setkáním bylo vyprovázení naší nejstarší členky Blaženy Kratinové na její 

poslední cestě.  

Největší naší vlastní akcí se spoluúčastí širší veřejnosti byl poznávací zájezd do Kadaně 

a Klášterce. Jako obvykle byl zájezd velice dobře připravený Jarkou Horovou, byl 

poučný a zároveň pohodový.  

 
V menších počtech jsme se sešli i na dalších akcích jakými byly „Požehnání 

rekonstruovaných zvonů“, „Noc kostelů“ a „Rodinný den“.  První dvě jmenované akce 

nás překvapily nízkou účastí místních. Klademe si otázku, co je příčinou. Už jenom 

proto, že něco tak mimořádného jako je svěcení/požehnání zvonů je záležitost, která 

se asi už nebude opakovat – nehledě na skutečnost, že byla i možností se rozloučit 

s farářem, panem Masaříkem. Navíc, obě zmiňované akce byly doplněny hodnotným 

kulturním programem.  

Z dalších aktivit snad stojí za zmínku, že vysekáním trávy na přístupové cestě a kolem 

laviček jsme zpřístupnili vyhlídku Na Hora.  

Hodně pozornosti jsme věnovali plánování naší činnosti do budoucna. Nejbližší velkou 

akcí bude poznávací zájezd do Loučně. Letní prázdninové měsíce obvykle spolkovou 

činnost nevyvíjíme, letos jsme udělali výjimku a v červenci i srpnu uskutečníme po 

jednom poznávacím výletu vlakem do Prahy. V září plánujeme členskou schůzku          
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a besedu pro veřejnost s mladou etnografkou s názvem „Současná Amerika viděna 

mladýma očima“. Koncem měsíce pak bude poznávací zájezd do památníku Karla 

Čapka a na Dobříš. Říjnovou členskou schůzku hodláme spojit se vzpomínkou „Dne 

seniorů“.  

Ke konci schůzky proběhlo očekávané hodnocení a kontrola řešení paměťových úloh 

zadaných v posledních měsících.  

Všem sousedům přejeme pohodové léto se spoustou zážitků.  

Předseda Spolku seniorů Nová Ves Ing. Bruno Vognič     

7. června proběhlo cvičení složek integrovaného záchranného systému v areálu          

JS Harley Forever ve Starých Ouholicích. Tématem byl nález a výbuch drogové 

laboratoře s větším počtem zraněných osob, včetně zraněných hasičů. 

  
B. Tobiášková, informační výbor 

 

 
Ovčí máma Líza, dříve týraná, je nyní i se svým malým přírůstkem novou obyvatelkou            

a atrakcí Vepřku (děkujeme rodině Vohnických za nový domov). 
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Na konci minulého okénka jsme zvali diváky na domácí zápas proti soupeři z Turska. 

Jenže… 

TJ Sokol Nová Ves– TJ Tursko 3:0 

Na zápas jsme se připravovali jako na každý jiný, ale bohužel soupeř se nedostavil. To 

ve fotbale znamená kontumace. Připsali jsme si bez boje 3 body a zahráli jsme si 

alespoň mezi sebou. 

TJ Sokol Nová Ves – SK Úžice 1:2 (1:1) 

Ve vloženém kole k nám ve středu 31. 5. vpodvečer zavítal nabuzený tým z Úžic. 

S Úžicemi to nejsou hezké zápasy. Tento nebyl výjimkou. Nehráli jsme špatně, ale 

nedostáváme se do koncovky. A soupeř vystřelil snad 4x na branku a dal z toho            

2 branky. Jedna hezká střela z dálky a v závěru nám do branky propadl rohový kop. 

My jsme skórovali z kopačky Mildy Janduse, ale na víc jsme se nezmohli. 

Branka: M. Jandus 

TJ Vltavan Chvatěruby – TJ Sokol Nová Ves 6:0 (4:0) 

K poslednímu zápasu na hřišti soupeřů v této sezóně jsme zajížděli do Chvatěrub. 

Favorizovaný soupeř nás nešetřil. Bohužel jsme nezachytili začátek, v 6. minutě jsme 

prohrávali 1:0, ve 14. minutě to bylo 2:0 a v poločase 4:0. 

I druhý poločas si domácí pohlídali, předali nám na cestu ještě dvě branky. 6:0 konec. 

TJ Sokol Nová Ves – ST Sokol Chlumín / Tuhaň 7:6 (3:4) 

Poslední zápas sezóny jsme hráli doma a chtěli jsme být samozřejmě úspěšní. Byla 

z toho nečekaná, ale pěkná přestřelka. Celkem padlo 13 branek. Řeklo by se oslava 

fotbalu, ale někdy je to o nervy. 

Začátek se nám opět a znovu nepodařil. Měli jsme sice více míč na svých kopačkách, 

ale soupeř hrozil z rychlých brejků. Kolaps přišel mezi 23. a 29. minutou, kdy jsme 

inkasovali během 6 minut hned 3 branky. 

Ale ukázal se náš „morál“ a během 7 minut se nám podařilo VYROVNAT na 3:3. 

Bohužel jsme to do poločasu neudrželi a dostali ještě jednu branku. Poločasový stav 

tedy byl 3:4. 

V kabině jsme se hecli, že když se nám podařilo vstát z mrtvých za stavu 0:3, že to 

půjde a povedlo se. Mezi 56. a 66. minutou jsme otočili na 6:4. Hra se přelévala            

z jedné strany na druhou a soupeři se podařilo v 75. minutě vyrovnat na 6:6. 

Vítěznou brankou nás ve svém prvním a posledním letošním startu spasil Václav 

Šimáček, který unikl po pravém křídle a chladnokrevně na bližší tyč pečetil naše 

vítězství 7:6. 

Branky: R. Morávek 2x, Y. Hychka 2x, P. Jansa, T. Honzík, V. Šimáček 
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Ročník 2022 – 2023 jsme zakončili na 6. místě, získali jsme 47 bodů, vstřelili jsme 108 

branek, inkasovali 72. Pro další ročník naplánovala Fotbalová asociace reorganizaci, 

tak uvidíme, co se uděje. Budeme vás samozřejmě informovat. 

Pro úspěch chceme pokračovat ve výchově mladých fotbalistů a fotbalový kroužek 

bude pokračovat i po prázdninách. Scházelo se až 18 dětí, což jsme ani nečekali. 

Děkujeme za důvěru a přejeme příjemné léto. 

V rámci letní přípravy plánujeme odehrát 2 turnaje. Jeden na našem hřišti, a to 

v termínu 22. – 23. července a druhý v Nové Vsi u Bakova na tradičním turnaji Nových 

Vsí, v termínu 12. srpna. 

A pak už to zase začne. 

Děkujeme všem fanouškům za přízeň, obci Nová Ves a partnerům za podporu            

a budeme se těšit na další zábavu v další sezóně. 

P. Barnat, sekretář klubu TJ Sokol Nová Ves 
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Nic nepotěší organizátory venkovní akce víc 

než dobrá předpověď počasí, která vyjde. 

V neděli 4. června to vyšlo . Rodinný den 

na hřišti v Nové Vsi měl co nabídnout všem 

generacím a přišlo si ho užít spousta z vás. 

Jen dětí se do soutěží zapojilo přes 70!  

Své roztomilé vystoupení nám předvedly 

děti z naší mateřské školy, po roce za námi 

opět přijela Kouzelnice Agnes, tentokrát       

i se zvířátky z farmy. Nechyběly dva skákací 

hrady, dětské tetování a vodní klouzačka – 

to by člověk nevěřil, co radosti udělá voda 

a gumová podložka…  

   

Dámy ze Spolku seniorů napekly výtečné dobroty – děkujeme! Premiérově jsme také 

ochutnali zmrzlinu, která by měla ve vsi během léta zakotvit se stánkem nastálo. 

Od tří hodin se proti sobě utkaly ve fotbálku dva týmy – zde autentický záznam Pepy 

Buriana: 

„Pravidelný turnaj mezi všemi částmi obce se letos nesehrál jako vždy -  žádná část 

nepostavila nakonec tým, který by byl schopný sehrát čtyři zápas v malém fotbale 5+1. 

I přesto jsem si nakonec obul kopačky a navlékl mé rukavice, které mám ještě od 

Zdeňka Jánoše, a s klukama a jednou dámou jsme dali dohromady slepenec 

Miřejovice, Staré Ouholice, Nová Ves a proti „Sedlářovic Vepřku“ jsme sehráli jeden 

zápas - zde musím pogratulovat šikovným prckům, kteří nás uštvali. 



 21 

První půlka sice skončila 6:6, ale nakonec jsme podlehli těm svišťům z Vepřku (asi 

15:8). No, já nedobíhám ani tramvaj, natož stačit těmto malým klukům. Teda musím     

se pochválit, páč se mně v druhé půli povedl nádherný lob, který by mohl být ve znělce 

BBV, kdy jsem přes polovinu hřiště podebral zkušeně balón a uklidil jsem ho za skvěle 

chytajícího špunta. A asi jsem si připsal primát za nejstaršího hráče.“ 
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Děkujeme všem, kdo přispěli k parádnímu odpoledni: dobrovolníkům za asistování      

u disciplín, TJ Sokol za společnou organizaci a občerstvení, technickým službám.  

 
 Bohdana Tobiášková, kulturní výbor (fot.: Martin Čech, B. Tobiášková) 

I když jsme konání Noci kostelů na Vepřku letos oznámili na poslední chvíli (vzhledem 

k probíhající rekonstrukci nebylo jisté, zda bude možné akci uspořádat), nebylo to na 

celém večeru vůbec znát. Cestu si k nám opět našly desítky místních i přespolních.  

Lákala prohlídka zvonice s oběma zrenovovanými zvony, koncerty uskupení Období 

sboru a žáků a učitelů ze ZUŠ Kralupy, možnost nahlédnout do všech zákoutí našeho 

půvabného kostela, potkat se, pohovořit… 

  

I když jsme se zde sešli při této tradiční noci už poněkolikáté, pokaždé je to jiné           

a obohacující. Tak zase za rok - potkáme se? 

B. Tobiášková, kulturní výbor 
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V knihovně na vás čekají nové tituly – válečné knihy pro muže, spousta romantiky      
pro ženy. Zastavte se pro ně! 

  
Jindra Fialová, knihovnice 
 

Přijďte si do Miřejovic přímo k Vltavě symbolicky připomenout povodně, které nám 

přesně před 10 lety připomněly sílu přírody – čeká na vás výstava autentických 

časosběrných fotografiích pana V. Vopálenského. 
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 proběhla po necelém roce další Letní slavnost ve mlýně. 

Kdo nebyl, zaváhal, my byli a vždy si domů odnášíme i spoustu pozitivní energie - a to 

je, myslím, v dnešní nelehké době slušnou devízou, co říkáte? 

Nejprve velké poděkování manželům Linzerovým. Dokážete si představit, že svůj čas   

a "dvorek" propůjčíte nějakému veselí, spoustě cizích lidí, jen proto, aby... prostě bylo 

veselo a všichni se měli fajn? Více takových lidí by potřebovala tahle naše malá 

zemička. Takže - díky, že jste! 

No, a nyní k samotné slavnosti. Bylo pamatováno na všechny věkové kategorie. Pro 

děti bylo vyžití nejen na dvou skákacích hradech, ale i v různých tvořivých dílničkách 

(krejčovské, proutěné, mohly si vytvořit hmyzí domeček atd. …), k poslechu hrál na 

saxofon a zpíval pan David Kangas, kterého mnozí zaznamenali již na posvícení, 

vystaveny byly též historické stroje pana Skalického. 

  
Nabídka prodejních stánků byla pestrá: paličkované šperky, náramky z kamenů, 

klobouky, šité výrobky, knihy, gramodesky, akvarel, květiny, fandové fotbalu si mohli 

do svých kuchyní pořídit prkýnka s názvy jejich klubů. 

  
Myslelo se i na toho, kdo měl hlad a žízeň - k občerstvení bylo pivo, limo, káva, 

grilované věci, prodávala se domácí točená zmrzlina (už se těším, až zakotví stabilně     
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v blízkosti obchodu a člověk se tak při procházce zastaví a koupí si výbornou zmrzku), 

jeden stánek byl obsazen sýry a množstvím různých klobás. 

Co bylo pro mě TOPka, to bylo Muzeum. 

Na této letní slavnosti proběhlo slavnostní otevření novoveského Muzea Bylo Nebylo, 

kterému předcházel projev pana starosty Lukáše Jansy a slavnostní přestřižení pásky. 

  
Na muzeum jsem se těšila, tušila jsem, že to bude hezké, ale realita předčila mé 

očekávání. Muzeum je krásné, vkusné, dýchne na člověka takovou milou atmosférou. 

Najdete v něm několik expozic (Školní třída, Vesnická světnička, Technická expozice). 

Je situováno přibližně do 20. - 30. let minulého století, takže pokud někdo na svých 

půdách, ve svých garážích apod. máte "skvosty", které se budou do muzea hodit, 

bude jistě fajn, když se ozvete paní Tobiáškové. Své věci nemusíte hned darovat 

(pokud k nim máte citové pouto), můžete je do muzea "jen" zapůjčit. 

Část muzea je věnována osobě, která se ve Vepřku narodila. Tou osobou není nikdo 

menší než pan Josef Walter, vynálezce, konstruktér, průkopník českého motorismu. 

Muzeum má i své FB stránky: Muzeum "Bylo Nebylo" v Satranově mlýně ve Vepřku. 

Na nich najdete mimo jiné i otevírací dny v letošním roce. 

Komentované prohlídky mlýna jsme se nezúčastnili 

(chodíme pravidelně každý rok již pár let, tak jsme 

prostor nechali jiným), vzdali jsme se i divadelního kousku 

Sborovna od Spolku Mošna. Kulturu máme rádi a toto 

představení jsme viděli už v loňském roce v 

Mlčechvostech (představení se nám tenkrát líbilo, tak 

byla jistě i spokojenost zde). 

Děkujeme tímto všem, kdo si dali tu práci a vytvořili tu 

pár hezkých chvil. Protože hezky se bavit, usmívat se na 

okolí, pozdravit se a poklábosit s přáteli i sousedy - to je 

to, co vlije člověku energii do žil. 

Takže díky a budeme se zase těšit. 

Zaznamenala Mája Jelínková (fot.: J. Faix, M. Jelínková a J. Šach) 
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Řeč pana starosty Lukáše Jansy před 

otevřením muzea:  

„Vážení spoluobčané, milí hosté, 

všechny vás vítám na slavnostním otevření 

novoveského Muzea Bylo nebylo… 

Jsem velmi hrdý na to, že tu můžeme dnes 

stát a být svědky tohoto nádherného a pro nás i historického momentu.  

Jestli mě vždycky něco mrzelo a tak trochu i štvalo, tak to, že neumíme prodat svoji 

bohatou historii. Každá z našich pěti částí má svou, velmi pestrou. Mnohdy nás 

semlelo soukolí dějin, do něhož jsme byli vtaženi, jindy jsme historii psali přímo my 

sami.  

Nerad bych zněl příliš pateticky, ale myslím, že obec, která má mít budoucnost, tak 

musí mít úctu ke svým předkům a pečovat o svoje tradice. Jsem hrdý na to, že my 

k takovým obcím patříme a naše muzeum vnímám i jako takový malý krůček k tomu, 

aby naši obec viděli naším pohledem i lidé, kteří tu třeba nikdy nebyli a jen tu 

projíždějí, nebo se na chvilku zastaví. Ne jako rušnou dopravní křižovatku, ale jako 

skvělé místo k životu, obec s bohatou historií, na kterou je hrdá a má snahu předat ji     

i dalším generacím.  

 

Když tady stojím uprostřed těchto nádherných budov, které bývaly pro naše předky 

důležitým místem, jsem moc rád, že se sem vrátil život a že příběh naší obce můžeme 

vyprávět právě odtud. Pro mě osobně je to obzvlášť důležité, protože mám k Vepřku 

silnou citovou vazbu. Když jsem viděl celé dětství mlýn chátrat, bylo mým snem ho 

jednou koupit a opravit. Moje maminka se to snažila pojistit sázením sportky, aby na 

to bylo dostatek prostředků. Osud ale naštěstí na tenhle ne moc promyšlený 

byznysplán nespoléhal a přihrál nám manžele Linzerovi, kteří nejen že tohle nádherné 

místo zvelebují, ale ještě navíc nám otevřeli svůj domov a můžeme se tu tak potkávat 

při krásných příležitostech, jako je tato. Moc Vám tímto děkuji. 
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Chtěl bych také touto cestou poděkovat všem, kteří se na vybudování našeho muzea 

podíleli, obětovali tomu svůj čas a energii a vložili do toho kus sebe. Prolézali půdy, 

blešáky, smlouvali, uklízeli, natírali, drhli exponáty, podlahy atd. Ono je to na tom 

muzeu opravdu vidět, protože má svou duši, je to historie nás všech, našich rodin a já 

ho vnímám také jako poctu našim předkům. Zvláštní poděkování patří paní 

Tobiáškové. Byla to právě ona, kdo nás nadchnul myšlenkou obecního muzea               

a myslím, že hlavně díky její energii a organizačním schopnostem se podařilo muzeum 

vybudovat v tak krátkém čase. Bohdano, díky! 

Jestli bych chtěl našemu muzeu něco popřát, tak hodně spokojených návštěvníků. 

Dnešek není vůbec špatným začátkem. Užijte si prohlídku, stejně jako dnešní den. 

Přeji hezkou zábavu.“ 

Muzeum Bylo nebylo… můžete přes 

prázdniny navštívit během těchto 

otevíracích dní:   

 Sobota 15. července od 14 do 18 hod.  

 Sobota 29. července od 14 do 18 hod. 

 Sobota 12. srpna od 14 do 18 hod. 

 Neděle 13. srpna od 10 do 14 hod. 

 Sobota 26. srpna od 14 do 18 hod. 

Rádi Vám uděláme individuální prohlídky           
a prohlídky pro skupiny (spolky, školy, školky 
apod.) i mimo tyto termíny. 

Kontakty: Pavlína Linzerová: linzerova.p@seznam.cz, tel. 602 473 008 

                  Bohdana Tobiášková, chari-vari@seznam.cz, tel. 606 735 895 

Máte zajímavé exponáty k zapůjčení či darování? Ozvěte se nám . 

 

Ráda bych všem, kteří k budování muzea přispěli, moc poděkovala. Je to splněný sen 

a doufám, že bude nejen místním přinášet radost. Muzeum budeme průběžně 

obměňovat, doplňovat, dělat tematické výstavy k různým výročím, takže i opakované 

návštěvy vás vždy něčím novým překvapí. 

Děkuji těm, kteří nám věnovali či zapůjčili exponáty, fotografie, dokumenty, 

především pak paní Misařové, paní Klímové, panu Kotisovi, panu Prejzovi, Kuchtovým, 

Husákovým, Vopálenským, panu Skalickému, rodině Kargerových, všem členům 

spolku Bylo nebylo… a dalším. A samozřejmě Pavlíně a Pavlovi Linzerovým, bez 

kterých bychom muzeum neměli v tak unikátních prostorech (a možná vůbec). 

Budu se těšit na setkávání, vyprávění, vzpomínání a doplňování toho, co nás utvářelo 

– naší historie. 

Bohdana Tobiášková (Fot.: Jiří Faix a Bohdana Tobiášková) 

mailto:linzerova.p@seznam.cz
mailto:chari-vari@seznam.cz
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Na naši výzvu z minulého zpravodaje jsme obdrželi zajímavý materiál, o který              

se s Vámi rádi podělíme.  

Fotografie Václava Vopálenského – Nové Ouholice: 
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Vzpomínka Petry Pírkové Brunerové – Staré Ouholice: 

Dobrý den, 

posílám pár fotek z povodní 2013 v reakci na výzvu ve zpravodaji. 

První fotky jsou letecké z medií, které jsem si tehdy uložila. Ani nevím, jestli jsem se na ně 

od té doby koukala. No, nechtěla bych to znovu zažít. 

Ale napadlo mne k tomu i pár pozitiv:  

- Tehdy bylo staršímu synovi půl roku. V den, kdy už šlo do tuhého, odpoledne strašně 

dlouho spal, jako kdyby tušil, že potřebujeme klid na práci. Po zkušenostech z roku 2002 

jsme tak nanosili maximum věcí na půdu. Elektrospotřebiče dali do výšky apod. Nakonec to 

ani nebylo třeba, protože hladina vody se zastavila v půlce posledního schodu do domu. 

Schytala to jen zahrada a sklepy. 

- Krize často vyvolá vlnu solidarity. Tak jsem to vnímala i tehdy, lidé si byli nápomocní. 

- Donutilo to člověka udělat čistku a zbavit se plno věcí. 

- Tak hustý a zelený trávník nám nikdy předtím ani potom nerostl. 

Vzpomínka Martina Exnera (facebook) – Nové Ouholice: 

Je tomu právě 10 let - povodeň 2013 v Nových Ouholicích.  

Pohled z okna na naší zahradu... Kolem domu dokola voda, přízemí bylo zaplavené. Stihli 

jsme se syny vše z přízemí vystěhovat. A pak jsme se jen bezmocně dívali, jak se valí voda   
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k domu a do něj. Pořád jsme to brali s humorem, ale deprese na mě padla, když voda opadla 

a viděl jsem ten nános bahna, slizu, mrtvých ryb a naplavených odpadků po celé zahradě.  

Náladu mi vrátila parta kolegů od ženy z práce, kteří se v několika autech objevili, sebou 

montérky, nářadí, kolečka a začali ten šílený nepořádek uklízet. A druhý den totéž moji 

kamarádi z turistického oddílu. Budu jim v duchu děkovat do konce života. Sami bychom to 

uklízeli měsíc.  

  

Smutné bylo, že obec měla tři měsíce starý povodňový plán, kde se psalo, že se břevny 

zahradí podjezd pod tratí a tím se Nové Ouholice ochrání. Obec žádná břevna neměla a nic 

nezahradila. I proto, když jsem se stal starostou, bylo prvním projektem, který jsme 

realizovali, zahrazení podjezdu hliníkovými hradítky…Tak příště snad už Nové Ouholice 

ochráněny budou. 

Fotografie rodiny Švamberkových – Vepřek: 

  

  
Sestavila B. Tobiášková, inform. výbor 
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Letošní rok je zajímavý i 155. výročím uložení základních kamenů Národního 

divadla v Praze. Nedalo mi to nepřipomenout tuto významnou událost už proto, že je 

svým způsobem spojena i s historií našich místních částí. Autorkou textu je paní Ivana 

Plicková donedávna ledčická kronikářka, spisovatelka a naše kamarádka. Obrázek je 

z volně přístupných zdrojů dostupných na internetu.  
 

V roce 1868 se český národ rozhodl postavit si ze svých peněz vlastní divadlo. Jako 

základní kameny se svážely kvádry ze všech historicky významných míst – Radhoště, 

Blaníku, Čerchova, Boubína a odjinud. Jak by tedy mohl chybět kámen 

z nejpamátnější hory? Již 5. 4. 1868 byl na Řípu vybrán veliký balvan o váze asi 

dvaceti tun. Když byl uvolněn, valil se po svahu hory a roztříštil se na menší kusy. 

(Jeden z úlomků je i na ledčickém evangelickém hřbitově na hrobě rodiny 

Kratochvílů). Největší z nich, vážící téměř pět tun, byl přivalen až k cestě k Rovnému, 

pečlivě opracován a opatřen nápisem „Ze Řípu Čech svůj domov vzal, na Bílé hoře 

dokonal, v matičce Praze z mrtvých vstal.“ Důkladný selský vůz k odvozu kamene 

zapůjčil jistý pan Šebek z Kralup. Valník, červenobíle natřený a ozdobený prapory, 

táhlo šest běloušů. Na každém z nich seděl některý z významných rolníků Podřipska. 

Ledčice zastupovali místní sedláci Václav Švehla a František Srba, členové místní 

Selské jízdy. Slavnosti se zúčastnilo na třicet tisíc lidí. Průvod prý byl několik 

kilometrů dlouhý. Pěvecký sbor Hlahol z Velvar zpíval písně, které šly všem lidem 

z duše: Kde domov můj, Čechy krásné, Hej, Slované. Ve Ctiněvsi průvod projel pod 

slavnostní branou s nápisem „Pro vlast není ani život obětí“.  

Další slavobrána byla v Černoučku a také v Ledčicích. Tady byl základní kámen 

k Národnímu divadlu uvítán nápisem „Hvězd mnoho, vlast jediná“. Všude bylo plno 
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jásajících a dojatých lidí. Stejně tak jako v Nové Vsi, Ouholicích a Miřejovicích, 

odkud byl valník s kamenem na voru přeplaven přes Vltavu do veltruského hostince 

„U České koruny“. Tam také průvod přenocoval. Čestná stráž střežila vzácný náklad. 

Přicházeli sem lidé, kladli ruce na čedičové tělo řipského kamene, hladili ho, líbali       

a modlili se k němu. V časopise Cep napsal L. Schmidt: „Přišla sem chudičká vdova 

se svým synem a promluvila tato prostinká, ale nad míru dojemná slova: Polib tento 

svatý kámen, a až jednou budeš velký, vzpomeň si, že jsi kdysi svatý tento kámen líbal“. 

Druhého dne pak opustil putující kámen podřipský kraj s dalšími doloženými 

zastávkami v Kozomíně a Postřižíně. Rolník Václav Kratochvíl z Lounek jej ještě 

téhož dne předal na staveništi Národního divadla v Praze předsedovi divadelního sboru 

Ferdinandu Urbánkovi.  

16. května se sešlo na nádherně vyzdobeném staveništi a v jeho okolí asi sto padesát 

tisíc osob. Nemohlo být nalezeno krásnější místo pro budovu památníku znovuzrození, 

českého Národního divadla. Mělo vyrůst naproti svědku velké české minulosti, 

Pražskému hradu. Pod baldachýnem stál základní kámen, do kterého byla vytesána 

schránka a do ní vložena zakládací listina Národního divadla, jejímž autorem byl Josef 

Mánes. Mnoho významných lidí vyslovilo tehdy své požehnání divadlu i českému 

národu – Palacký, Smetana, Sladkovský, Jungmann. Václav Kratochvíl pronesl            

i jménem Ledčic vzkaz podřipských obyvatel: „S rázností ke svobodě!“ Jan Neruda      

o celé slavnosti napsal: „Byl velký jeden okamžik zas v dějinách českých.“ Nápis 

„Národ sobě“ pod tympanonem Národního divadla dodnes připomíná zrod této 

budovy. S využitím původní stavby Prozatímního divadla ji v krásném 

novorenesančním slohu vybudoval architekt Josef Zítek. Po požáru 12. 8. 1881 se 

přestavby ujal architekt Josef Schulz. K této významné události se váže ještě jedna 

zajímavá příhoda. Při demolici statku čp. 4 v Ledčicích byla počátkem listopadu roku 

1981 v pilíři vrat nalezena zazděná schránka, která obsahovala několik dokumentů. 

Jedním z nich byl osobní „Dopis potomkům“ psaný krásným rukopisem tehdy 

šestadvacetiletého majitele Františka Srby, narozeného 27. 4. 1842, jednoho z dvojice 

ledčických „průvodců“ řipského základního kamene.  

Dovolím si zde ocitovat jeho emotivně a vlastenecky pojatá slova: „Dne 10. května 

1868 odbýval se (od rolníků Podřipských svolaný) první český meeting aneb politické 

shromáždění pod širým nebem na patě posvátného Řípu, v tu stranu k Rovnému. Asi 

30000 lidu sešlo se zde a vyslovilo, že nebudou platit žádné daně, které nejsou od 

našeho zemského sněmu na základě práva zvoleného, povoleny. Dále se žádalo 

ohrazení proti prodeji posledního zbytku našich korunních statků. Po meetingu 

odbývala se slavnost odvezení základního kamene z posvátného Řípu pro Národní 

divadlo v Praze. Při slavnosti této byl jsem i já členem výboru pro její uspořádání, 

jakož jsem i kámen ten koňmo do Prahy doprovázel. Lid náš, co se týká náboženství, 

lpí doposud na katolicismu. Co se týče kněžstva, je jedno špinavější než druhé. Obojí 
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se snaží, aby lid udrželo jen v pobožnůškářství a v jeho hlouposti, aby ho mohlo ku 

svému prospěchu využívati. Ovšem se jim lid vymknul trochu, poněvadž nám vláda 

dala náboženský zákon tak svobodomyslný, že takový ani v republice Švýcarské snad 

nemají. To je však jediný dobrý zákon. A tak jsem Vám pověděl naše starosti, jak je 

může ovšem jen prostý rolník, jak já, podat. Doufám ale, že brzo nastane veliký převrat 

Evropský, že bude naše království České samostatným a že se zaskvěje hvězda národa 

našeho, jako skvěla se někdy za panování slavného Jiříka z Poděbrad. Doufám a přeju 

Vám, potomkové moji, aby se vám v naší drahé vlasti české lépe vedlo, nežli nám se 

vede. Buďte jen svorni, tím budete silni, a pak se domůžete všeho, čehož budete přát 

sobě.“ 

„Onen Říp, na němž stanul Praotec náš Čech, na němž první děti české po dlouhém 

putování do požehnané vlasti naší odpočívaly, onen Říp, klade zase kus těla svého na 

oslavu celé vlasti. A jako kdysi byl svědkem doby, jež novým životem nadchla zem 

českou, tak i nyní bude svědkem nového života, jenž z budovy na něm spočívající, 

vykvete!“ Takto ohnivě a vlastenecky řečnil z majestátného Řípu k mnohatisícovému 

davu onoho květnového dne roku 1868 také český spisovatel Karel Sabina, o třicet let 

později usvědčený udavač nazývaný „zrádce národa“. Zbývá ještě dodat, že text slavné 

Sabinovy řeči byl po dlouhá léta zazděn spolu s dalšími dokumenty v pilíři vrat statku, 

který patřil významnému podřipskému rodu Srbů. Listinu s památnou řečí spisovatele 

Sabiny si zapůjčilo v roce 1983 Národní divadlo na výstavu pořádanou u příležitosti 

svého znovuotevření po rekonstrukci a dostavbě. 

Bruno Vognič, kronikář  

 

Prázdniny jsou tu za pár dní a s nimi přicházejí i letní radovánky. Prevence je určitě 

lepší než řešit problémy vzniklé z nedbalosti, a proto pamatujte, že pokud se vaše 

zahrada pyšní bazénem, neměly by tam děti zůstávat bez dozoru. I v dětském 

bazénku s 10 cm vody se může malé dítě utopit. Utonutí je druhou nejčastější 

úrazovou příčinou úmrtí dětí v ČR. Stejně tak na své potomky dávejte pozor i na 

koupalištích, zodpovědnost za jejich chování máte vy, i když je na místě přítomný 

plavčík. Na otevřené vodě zvažte plavecké schopnosti, při delším plavání s méně 

zkušeným plavcem vždy mějte s sebou pomůcku, které se může dotyčný chytit. 

Naučte své děti volně ležet na vodě na zádech s roztaženýma nohama a rukama, 

tento styl splývání může unavenému plavci pomoci nabrat síly.  

Pokud byste byli svědky toho, že se někdo topí, nejdříve se zamyslete, co je reálně       

ve vašich silách. Záchrana tonoucího zejména z přírodní vody je věc velmi náročná       

a potažmo nebezpečná. Vždy zavolejte na někoho dalšího a řekněte mu o tom, že 

jdete do vody zachraňovat. Když máte u sebe jakoukoliv nafukovací věc nebo větší 
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prázdnou PET lahev, kterou můžete dotyčnému hodit, určitě ji využijte předtím, než 

se ho pokusíte vytahovat sami. Když se jdete koupat s organizovanou skupinou dětí, 

můžete si i z PET lahve nebo míče zabaleného do síťovky a přivázaného na laně 

vyrobit za pár korun pomůcku, která může zachránit život. 

Další zábavou, která může mít až tragický konec, jsou 

skoky do vody. V ČR skončí asi 20 lidí ročně na vozíku 

kvůli poranění míchy v důsledku špatného skoku. 

Nikdy neskákejte do neznámé vody nebo do vody 

s viditelnými víry nebo rychlým proudem. 

Trampolíny patří už několik let k místům, kde se 

stává řada úrazů od podvrtnutých kloubů, přes zlomeniny až po otřesy mozku. 

Rizikové je hlavně skákání většího počtu dětí na jedné trampolíně. Čím menší děti, tím 

jsou jejich pohyby méně koordinované a snáze může dojít k poranění. 

A co dalšího můžete dělat, abyste se vyvarovali nepříjemným zážitkům? Za horkých 

dnů u vody myslete na vhodný opalovací krém, abyste se nespálili a na pokrývku 

hlavy a dostatek tekutin. Pokud se vám přece jen nepodaří uchránit před spálením od 

sluníčka, potřete popálená místa preparátem s panthenolem, hodně pijte                     

a následující dny místa chraňte oděvem před dalším působením slunce                           

a promazávejte krémem. Úžeh vzniká při dlouhém pobytu na slunci zejména bez 

pokrývky hlavy. Je doprovázen bolestí hlavy, únavou, nevolností až zvracením               

a zvýšenou teplotou. Člověka s úžehem nechte odpočívat ve stínu či chladnější 

místnosti, zajistěte mu dostatek tekutin ve formě vody, minerální vody nebo čaje, 

můžete podat i běžné léky na snížení teploty. 

Pokud chodíte rádi do lesa sbírat lesní plody nebo houby, dohlížejte vždy na své 

potomky, co sbírají. Houby sbírejte jen ty, které bezpečně poznáte. V případě, že 

vlivem nešťastné náhody pozře někdo buď jedovaté plody nebo se vám mezi houby 

připlete nějaká jedovatá, postupujte takto: vyvolejte zvracení buď tak, že strčíte prst 

do krku (nejlépe prst postiženého, protože sám sebe nekousne), anebo vypitím vlažné 

hodně slané vody. Slanou vodu ale není vhodné používat k vyvolání zvracení u malých 

dětí. V případě podezření na otravu houbami je žádoucí zajistit zbytky jídla nebo 

alespoň zvratky k identifikaci hub podle spor. Podáním několika tablet aktivního 

(černého) uhlí také pomůžete. Na místě je vyhledání lékaře. 

Když si nejste jisti tím, zda je daná rostlina jedovatá, můžete se 24 hodin denně 

poradit na telefonní lince Toxikologického informačního střediska. Než na linku 

zavoláte, je dobré vědět, jaké množství bylo pozřeno a také jaká je hmotnost člověka 

s podezřením na otravu. Na této lince vám poradí nejen s jedovatostí rostlin, ale           
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i jiných věcí, léků, chemických prostředků apod. Na jejich webových stránkách 

naleznete i příručku s popisem první pomoci u nejčastějších typů otrav i soupis věcí, 

které děti mohou pozřít a nejsou nebezpečné. 

Toxikologické informační středisko (TIS) 

tel. 224 91 92 93 a 224 91 54 02 

Klíšťata jsou další letní „radostí“. Klíště se snažte vytáhnout co nejdříve, protože riziko 

přenosu infekce z klíštěte na člověka se zvyšuje s dobou přisátí. Pokud je klíště přisáté 

24 hodin a déle je riziko přenosu boreliózy vysoké, u encefalitidy je přenos možný už 

po 2 hodinách. Proto po každém pobytu v lese, běhání ve vyšší trávě apod. 

zkontrolujte celé tělo. Jestli klíště vytáhnete pinzetou nebo kleštičkami nebo              

ho vyvikláte je jedno, ale nemažte ho předtím žádnými krémy, oleji, mýdly apod.      

Po odstranění místo vydezinfikujte. Není od věci si zapsat, kdy jste klíště našli. 

Inkubační doba boreliózy je nejčastěji kolem 2 týdnů, ale může být i delší. Mezi první 

příznaky patří zarudlá skvrna se světlým středem, bolesti hlavy, svalů, kloubů, zduření 

lymfatických uzlin, zvýšená teplota. Skvrna na kůži se nemusí objevit vždycky nebo je 

na místě, kam si běžně nevidíte, proto je dobré místo přisátí cíleně kontrolovat.  Před 

nákazou druhou nemocí, tedy klíšťovou encefalitidou se lze chránit očkováním. Pokud 

očkovaní nejste a po 1-3 týdnech od přisátí klíštěte máte chřipkovité příznaky a po 

jejich odeznění se s odstupem 1-20 dní objeví prudké bolesti hlavy, horečky                  

a neurologické příznaky, navštivte urychleně lékaře. 

Připravila MUDr. Jana Jordáková 
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28. června Zájezd Spolku seniorů - Zámek Loučeň 

30. června Zahradní slavnost a rozloučení s předškoláky - MŠ Nová Ves 

15. července Muzeum Bylo nebylo… - otevřeno od 14 do 18 hodin, Satranůn mlýn Vepřek 

18. července  Spolek seniorů - zájezd za poznáním do Prahy 

22. - 23. červ. Letní fotbalový turnaj - TJ Sokol Nová Ves 

29. července Muzeum Bylo nebylo… - otevřeno od 14 do 18 hodin, Satranůn mlýn Vepřek 

5. srpna 15. Miřejovické půlení 

12. srpna  Muzeum Bylo nebylo… - otevřeno od 14 do 18 hodin, Satranůn mlýn Vepřek 

13. srpna Muzeum Bylo nebylo… - otevřeno od 10 do 14 hodin, Satranůn mlýn Vepřek 

16. srpna  Spolek seniorů - zájezd za poznáním do Prahy 

26. srpna Muzeum Bylo nebylo… - otevřeno od 14 do 18 hodin, Satranůn mlýn Vepřek 

2. září 2023 Quatro3atlon - Miřejovice 

6. září 2023 Zasedání zastupitelstva obce - od 17:30 hodin v sále OÚ 

7. září 2023 Schůze Spolku seniorů - od 15 hodin v sále OÚ 

7. září 2023 Beseda "Současná Amerika viděna mladýma očima" - od 17 h.  v sále OÚ 

13. září 2023 Vítání občánků - od 16 hodin v sále OÚ 

16. září 2023 Novoveské posvícení - od 14 hodin na návsi v Nové Vsi 

27. září 2023 Zájezd Spolku seniorů - Památník Karla Čapka, Dobříš 

12. října Schůze Spolku seniorů  

 

 


